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      Venku u� je po�ádná zima, do práce nebo školy p�icházíme i odcházíme za tmy, v obchodních 
centrech je nespo� et lidí, nákupní vozíky p�etékají jídlem (jako by m� l vypuknut hladomor) a na 
ka�dém rohu prodávají jmelí a stromky. Vánoce jsou tady.… 
      O Vánocích se mluví jako o svátcích „klidu a odpo� inku“ , ale já v tom poslední dobou vidím 
jenom shon, nervozitu a blázn� ní. 
     D�íve byly Vánoce pohanské svátky a byly velice skromné. Jedla se postní jídla (váno� ní 
Kuba, r� zné omá� ky ze švestek, placky a kaše všeho druhu). Jako dárky si v t� ch chudších 
rodinách dávali jablka, o�íšky, sušené ovoce a vlastnoru� n�  vy�ezávané vyrobené panenky.  
V bohatších rodinách si dávali samoz�ejm�  lepší dary. A dnes? Dnes jsou to svátky, kdy si lidé 
dokazují, �e i oni mají na honosné Vánoce. Tém��  všichni konzumují r� zné mo�ské ryby, lososa, 
krevety nebo �ízek místo tradi� ního � eského kapra.  Váno� ní cukroví si rad� ji kupují, ne� aby je 
doma po ve� erech spole� n�  pekli. Jako dárky si nedávají drobnosti vyrobené s láskou, ale r� zné 
drahé v� ci, aby pod strome� kem „n� co bylo“.  Malé d� ti nedostávají hra� ky nebo kní�ky, ale 
mají pod stromkem dotykový mobil a hry na po� íta� . 
      Št� drý ve� er a celé váno� ní svátky znamenaly, �e se lidé potkali, dali si vzájemn�  drobnosti, 
zašli do kostela na mši.  Dnes však skoro nikdo na mši nechodí.  Ka�dý si rad� ji slaví doma, sedí 
u televize, ne� aby šel n� kam „mrznout“. V této moderní dob�  se sice do� teme o spoust�  tradic, 
ale bohu�el je nedodr�ujeme.  V�dy� , koho uvidíte na Št� drý ve� er na rybníce d� lat díru do ledu, 
aby ve vod�  vid� t svoji budoucnost? Kdo krájí jablka? Kdo lije olovo? Kdo hází st�eví� kem a 
kdo dr�í celý ten p� st? Skoro nikdo, �ekla bych. Ka�dý jí, co chce a ve� er se „nacpe“ ješt�  víc.  
Jen tak se to u� nezm� ní… Máme dobu, ve  které je tohle všechno prý normální. Jen mi je líto 
malých d� tí, �e u� neza�ijí tuhle krásnou váno� ní atmosféru.  
      Dnes je 10. prosince a já stále nemám koupené �ádné dárky. To abych u� vyrazila na nákupy, 
„aby pod strome� kem n� co bylo“ i ode m� . Našt� stí ale máme nape� eno veškeré cukroví, na 
terase máme koupenou jedli� ku, t� ším se na kapra a na celou rodinu, která se u nás na Št� drý 
ve� er jako ka�dý rok sejde.  

U�ijte si i vy krásné Vánoce podle vašich p� edstav!                      
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Jaký film jste vid� l vícekrát? Jaký �ánr preferujete? 
Mám rád filmy, po kterých musím ješt�  chvilku p�emýšlet. Z t� ch, ke kterým se vracím, m� �u 
vyjmenovat Memento, Big Lebowski, Král Ubu, Hodný, zlý a ošklivý. Výborný je taky t�eba 
Brat�í� ku, kde jsi. 

 

  
 
Oblíbené slovo v jakémkoli jazyce? 
T� �ko �íci, jediné slovo to ur� it�  nebude, ale hezké je ma� arské slovo pro pampelišku - kákics. 
  
Co byste zítra ud� lal, kdybyste se ráno probudil jako Bruce Willis? 
Nejspíše to, co by ten den m� l v plánu Bruce Willis. Pokud bych se tedy probudil jako on. Pokud 
bych se probudil jako já v jeho t� le, za� al bych si klást otázku: „Co se tady, do � erta, stalo?" 
  
Nejhran� jší skladba/píse�  na kytaru? 
Nejhran� jší budou asi n� které písni� ky od Karla Plíhala, proto�e na t� ch jsem za� ínal, ale 
poslední dobou se bavím KT Tunstall, Markem Knopflerem, Mikem Oldfieldem, Davem 
Matthewsem nebo Radiohead. Nedávno jsme zrovna pár písni� ek od Radiohed hráli na jakési 
akci nedaleko od místního domova d� chodc� . Nevím, nakolik bylo vzhledem k 

Oblíbené zví� e? 
(Dlouho p�emýšlí) Zrovna mne nic nenapadá... 
Co takhle ko� ky? 
Ne, ko� ky nemám rád. Poslední dobou je to 
vychuchol pyrenejský. Zví�átko podobné je�ku 
bez bodlin. Formulace - mám rád psy a nemám 
rád ko� ky - cítíte rozdíl? � i� iny mi nevadí, jen 
ka�dou okam�it�  p�ejmenuji na Satana. 

Máte n� jakou p� ezdívku? Jak jste k ní p� išel? 
Nemám. Nevzpomínám si, �e bych n� kdy n� jakou m� l. Ale jsem si 
jistý, �e na Moravském gymnáziu k n� jaké brzy p� ijdu. 
 
Vaše nejbrzší vzpomínka?  
Spíš nejstarší nebo nejran� jší – nejbrzší nezní moc � esky. M� j bratr 
sko� il z dvoumetrové sk�ín�  na moji postýlku. Postýlka to nep�e�ila. 
Pozor! Já BYL v té postýlce, proto si to také pamatuji. 
 
Vaše oblíbená barva? 
(Bez nejmenšího zaváhání) Modrá! 
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místu dramaturgicky vhodné hrát písn�  � erná kára, Personal Jesus nebo Gravedigger... 
 
Kým jste cht� l být okolo dvanácti let? Prosím, ne� íkejte fyzik. 
Ne, fyzikem jsem necht� l být. Vlastn� , mým cílem bylo dostat se na osmileté gymnázium. 
Základní škola m�  toti� moc nebavila. U� jsem nev� d� l, jak se za�adit mezi ostatní – dokonce 
jsem si ani v hodinách nevedl poznámky, v� bec jsem se neu� il, ale stejn�  jsem po�ád dostával jen 
jedni� ky. A spolu�ák� m to z n� jakého d� vodu vadilo. Na gymplu u� jsem byl „vcelku normální". 
Dodnes nechápu argument pro rušení osmiletých gymnázií, �e by �áci základek ztráceli motivaci. 
Nep�išlo mi, �e bych svým pobytem na základce kohokoli motivoval, ale to vám u� utíkám z 
otázky. 
  
Tom a Jerry, kdo je podle vás lepší? 
Já je mám rád oba. P�eci nem� �ete mít jednoho bez druhého, to by pak nefungoval princip. 
 
Jist� , ale jaký z nich je váš favorit? 
Musím �íct, �e Jerry. Pro� ? Je roztomilejší. Kdy� Jerry jí sýr. (s úsm� vem se zasní) 
  
Mít stroj � asu, kam byste se šel podívat? 
Mít stroj � asu, ihned jej zni� ím. Taková v� c by byla d� kazem, �e je celá fyzika neplatná a 
nesmyslná. 
  
Rotace. Jaký na ni máte názor? 
Rotace je velmi zábavná partie fyziky. S rotacemi se dá d� lat pom� rn�  dost pokus� , které pro 
neznalého pozorovatele zaván� jí pokro� ilou magií. Nicmén�  jakmile do fyziky vstoupí rotace, 
v� ci se za� nou oškliv�  komplikovat. Je to podobné jako na pouti - špatn�  se vám ud� lá p�esn�  ve 
chvíli, kdy se to za� ne to� it. 
    

Brody       

 
   Pan profesor Hanák v lét�  2010     

Tak�e jste nikdy nebyl takový Ian Anderson? 

� ekn� me, �e se Hollywood rozhodne nato� it film o 
vašem �ivot� . Kdo by vás, vyjma vás, m� l hrát? 
Nejspíš Robin Williams. Ten by m�  zahrál dob�e. 
Zajímavé. Já tipovala Adriena Brodyho, tedy, s menším 
nosem. 
 
Byl jste spíše volnomyšlenká� ský hippík, nebo 
vá�n � jší, upjatý typ? 
No, volnomyšlenká�ským hippíkem jsem byl a� do 
minulého roku. Ale nikdy jsem nebyl takový p�ehnaný. 
Prost�  najednou se blí�ily státnice a u t� ch by student m� l 
vypadat seriozn� . Tak jsem se šel nechat trochu zkrátit, 
nicmén�  sle� na toho � asu na praxi nepochopila zadání a 
vzala to trochu více. Asi jsem m� l pou�ít jinou formulaci - 
vzadu delší, vp�edu kratší a mezitím po spojité a hladké 
k�ivce bylo nad její síly. 
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Ne, to opravdu ne. 
 
Necháte si je znovu nar� st, prosím? 
Nevím, je to kontinuální proces. Neutuchající boj mezi snahou o spo�ádaný �ivot a leností. Co 
p�ijde, p� ijde. 
  
Být postavou v jakékoli knize, kým byste byl? 
Dvojkvítek z Terry Pratchetta. 
  
Poslední kniha, kterou jste p� e� etl, nebo vaše oblíbená? 
Autorem je Ivan Wernisch, R� �ovejch kv� t�  sladká v� n� . 
 
Oblíbený vtip? 
Obecn�  mám rád �idovské vtipy a vtipy, kde pointa p�ekvapí. Jeden kratší. P�ijde sta�enka na 
finan� ní ú�ad. P�istoupí k p�epá�ce, podívá se na ú�edníka za ní, srazí paty a zak�i� í: "Heil Hitler, 
herr obersturmbahnführer!" „Ale babi� ko," povídá ú�edník, „to jste si spletla dobu." „Dobu 
mo�ná," odpoví sta�enka, „ale tebe, chlap� e, tebe ne!" 
 
Co ve vás vyvolává nekontrolovatelnou zlost? Tedy, krom�  student�  MG. 
Asi lidská hloupost a lidská omezenost. Nevá�ení si svobody. Ten typ lidí, který si vlastní 
svobody nevá�í, a tak ji bere ostatním, t� m, kte�í v� dí, co mají. Tím pádem si tento typ lidí �ekne, 
�e okrádaným vlastn�  nic nebere, proto�e si jí sami nevá�í. No a samoz�ejm� , ti okradení to cítí. 
Tento typ ve mn�  vyvolává takové emoce. 
 
Zva�oval jste n� kdy kariéru šíleného v� dce, pop� ípad� , zva�oval jste s ní n� kdy skon� it? 
Kariéru v� dce jist�  ne. Kariéru šíleného ano, doufám, �e jsem na dobré cest� . Dobrý fyziká� by 
podle m�  m� l p� sobit dojmem alespo�  � áste� ného šílence se sní�eným pudem sebezáchovy. 
  
Jaká bude teplota, je li dvakrát taková zima jako nula stup�� ? 
Ta otázka není dob�e formulována. Za prvé, co to znamená, �e je zima? Pokud se shodneme na 
tom, �e dvakrát v� tší zimou myslíme polovi� ní teplotu, pak nem� �eme pou�ít Celsiovské stupn� , 
ale Kelviny. Pak by Celsiovská nula byla zhruba 270 Kelvin�  a "dvakrát takové zim� " by 
odpovídalo p�ibli�n �  135 K. Nicmén�  striktn�  vzato ta otázka nemá z hlediska fyziky dobrý 
smysl. 
  
A nakonec, � íkal jste, �e sledujete Monty Pythony. What is the airspeed velocity of a 
European swallow? 
Nalo�ené nebo nenalo�ené? (co� je správná odpov�� ) 

 
(otázky panu profesorovi kladla Sára Longová) 

 
 
 



       
 

 
7

��������	����������������	����������������	����������������	��������� ���
Jak dlouho u� íte na této škole a kde jste p� sobil p� edtím?  
Na Moravském gymnáziu u� ím šestým rokem. P�edtím jsem p� sobil v n� kolika zam� stnáních. 
Nejprve ješt�  p� i studiu na VŠ jsem u� il na dvou školách, na tehdejší Státní rodinné škole na 
Olomoucké ulici v Brn�  a poté na Gymnáziu T.G.Masaryka v Zastávce u Brna. Po studiu jsem 
pracoval v kartografickém nakladatelství a poté n� kolik let na úst�edním inspektorátu Státní 
zem� d� lské a potraviná�ské inspekce.  
 
Co jste vystudoval za obor na vysoké škole a co vás k tomuto oboru p� ivedlo?  
Vystudoval jsem p�írodov� deckou fakultu Masarykovy univerzity v Brn� , u� itelství pro st�ední 
školy, obor chemie-zem� pis. Zem� pis je m� j velký koní� ek, tak�e to n� jak vyplynulo samo a 
chemii jsem šel studovat s tím, �e kdy� tuhle v� du m� �e úsp� šn�  absolvovat naše tehdejší 
chemiká�ka, tak to m� �u zkusit taky. P�íklad tzv. negativní motivace. Cht� l jsem studovat 
zem� pis-d� jepis, ale taková kombinace tehdy v rámci MU ješt�  neexistovala.  
 
Jak jste se dozv� d� l práv�  o Moravském gymnáziu?  
To, �e Moravské gymnázium hledá u� itele, jsem se dozv� d� l klasicky z novinového inzerátu. Po 
letech strávených ve státní správ�  jsem cht� l jít pracovat do školství a dlouhodob�  systematicky 
hledal vhodnou školu. Musel jsem projít n� kolika koly výb� rového �ízení a poda�ilo se.  
 
Jste spokojený s prosp� chem a chováním student� ?  
Jako ka�dá škola i Moravské gymnázium má studenty vynikající, pr� m� rné a slabší. Myslím, �e 
prosp� chem ani chováním nevybo� ujeme z normálu. N� kdy je mi líto, �e studenti, kte�í by mohli 
podávat mnohem lepší výsledky, se spokojí s pr� m� rem nebo podpr� m� rem na úkor jejich 
pohodlnosti. Nejde o známky, ale o mno�ství informací, které m� �e � lov� k na gymnázium 
nasbírat a ut�ídit.  
 
Jaký je váš názor na státní maturity?  
Myšlenka je ur� it�  dobrá, ale provedení zatím trošku pokulhává. Je zde velká administrativní 
náro� nost. Sám jsem loni jako t�ídní i jako zadavatel písemných test�  prošel první státní 
maturitou po n� kolika letech p�íprav. Dle mého názoru by sta� ila jedna úrove�  pro všechny typy 
škol. Ur� it�  bych nejprve za�adil písemné testy (co� se pro rok 2012 u� splnilo) a teprve poté 
ústní zkoušky. Jako povinné zkoušky státní maturity bych za�adil � eský jazyk, cizí jazyk a 
matematiku (pro všechny písemnou i ústní zkoušku). Ostatní p�edm� ty by si studenti mohli zvolit 
dle své budoucí vysokoškolské orientace. P�eji všem student� m, aby se výsledky státních maturit 
postupn�  promítly i do p� ijetí na vysoké školy, pak teprve bude mít státní maturita tu „d� le�itost“, 
kterou bychom cht� li, aby m� la. 
 
Odkud pocházíte a jaké bylo vaše d� tství?  
Narodil jsem se v T�ebí� i. Celé d� tství jsem pro�il v malém m� st�  Nám� š�  nad Oslavou. S rodi� i 
a starším bratrem jsme bydleli na okraji m� sta obklopeni p�írodou (lesy, p�ehrada), tak�e jsem 
trávil v� tšinu � asu venku s kamarády. Tenkrát nebyla �ádná lákadla typu mobilní telefony, 
po� íta� e, internet atd., nikam se nemohlo cestovat a v televizi p�i dvou programech nebyl zrovna 
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velký výb� r. Nicmén�  na tu dobu vzpomínám rád a zp� tn�  si ji ka�dý týden v pátek p� ipomínám 
v seriálu Vypráv� j.      
 
Je o vás známo, �e jste vášnivý cestovatel, kde se vám líbilo nejvíce?  
To je t� �ké �íct. Ka�dá zem�  je svým zp� sobem krásná. Já preferuji zem�  spíše na severu, 
pon� vad� nemám rád p�íliš velké horko, a za druhé zem�  s absolutn�  odlišnou kulturou ne� na 
kterou jsme zvyklí. Z t� chto pohled�  se mi velice líbilo nap�. na Islandu, v Norsku, v Estonsku a 
v Japonsku. Ovšem i � eská republika je nádherná a všichni by m� li nejprve procestovat vlastní 
zemi a pak se pustit do sv� ta. 
 
Co d� láte ve svém volném � ase, jaké jsou vaše koní� ky?  
Nejv� tší koní� ek je asi cestování. Do osmnácti let jsem nebyl nikde v zahrani� í, tak�e se to 
sna�ím n� jak dohnat. V rámci mo�ností sportuji. Po dvou letech jsem po úrazu znovu za� al hrát 
volejbal. Musím ka�dý den cvi� it, co� je vzhledem ke zdravotnímu stavu nutnost, ale postupn�  se 
z toho stává koní� ek. Nesmím zapomenout na � tení. Není nic krásn� jšího, kdy� je venku 
sychravo a tma, � lov� k si sedne do pohodlného k�esla, uva�í si dobrý � aj nebo kávu a m� �e � íst. 
Na knihy moc � asu není, ale b� hem m� síce se pokouším p�e� íst kompletn�  všechny geografické 
� asopisy, které kupuji. Jsem pravidelným návšt� vníkem a divákem r� zných sportovních a 
kulturních akcí. 
 
Jaký máte vztah k um� ní, up� ednost� ujete návšt� vu divadla nebo kina?  
Kdy� je dobré divadelní p�edstavení, jdu do divadla. Kdy� je dobrý film, jdu do kina. Do divadla 
jsem za� al chodit pravideln�  díky kolegyním z Moravského gymnázia, které nás zásobují 
vstupenkami na nejlepší p�edstavení v Brn� . V kin�  preferuji � eské filmy, takové ty ze �ivota, 
smutné i komedie. Ze zahrani� ních pak v� tšinou historické, které zobrazují co nejv� rn� ji obraz a 
události doby.  
 
Jakou posloucháte hudbu?  
Já jsem takový hudební analfabet. Pro m�  skon� ila hudba s rokem 1990. Do té doby m� la slova a 
melodii. Omlouvám se, ale dnes m�  �ádný hudební styl neoslovuje. V mládí jsem m� l rád t� i 
sm� ry. Zaprvé folk a country, za druhé tzv. v�� nou muziku typu Beatles nebo ABBA a za t�etí 
heavy metal. Z toho všeho dnes p�e�iju, kdy� v rádiu hrají bu�  folk nebo country nebo v�� nou 
muziku.  
 
Co je vaším snem?  
Snem snad ka�dého � lov� ka je být zdravý. Tak�e ur� it�  zdraví pro sebe a svoje blízké. A v�� te, 
�e to není fráze, po operaci páte�e vím, o � em mluvím. Dalším snem je mít dobré rodinné zázemí 
a práci, která m�  baví. Já m� l v �ivot �  št� stí a svoji práci mám moc rád a strašn�  m�  baví 
(doufám, �e je to alespo�  n� kdy v hodinách poznat). Poslední sen je mít dostatek volného � asu a 
finan� ních prost�edk�  na koní� ky.  
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Jaké jsou vaše nejbli�ší plány do budoucna?  
Vše se to� í kolem práce, koní� k�  a rodiny. Tedy dál u� it na Moravském gymnáziu, dál se 
v� novat cestování, sportu a rodin� . Krátkodob�  m�  d� sí p�edstava, �e bych m� l za� ít s 
nakupováním váno� ních dárk� . 
 
U� íte rád na Moravském gymnáziu, co byste pop� ál student� m do za� átku nového školního 
roku?  
Školní rok není zdaleka na za� átku, ale všem student� m Moravského gymnázia bych pop�ál, aby 
do školy chodili rádi. Aby je u� ili výborní profeso�i, zajímavým zp� sobem zajímavé v� ci. Pak to 
bude pro n�  zábava a budou na školu rádi vzpomínat. A jestli u� ím na Moravském gymnáziu rád? 
Kdyby to tak nebylo, u� bych dávno d� lal n� co jiného.  
  

(otázky panu profesorovi Hedejovi kladla Míša Jánská) 
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Kdy� � íkáte, �e jste se u� ila angli� tinu zhruba od devíti let, bavila Vás v�dycky nebo jste si 
k ní našla vztah a� ve vyšších ro� nících? 
Kdy� jsem se angli� tinu v té t�etí t�íd�  za� ínala u� it, tak jsem to ani n� jak nevnímala, tak�e to 
byla spíš hra. Ale pak, jak to za� ala být vá�n� jší, tak m�  to prost�  za� alo bavit a byl to p�edm� t 
� íslo jedna. �  
 
M � la jste ve škole oblíbené p� edm� ty? Jaké? 
M�  v�dycky bavil d� jepis, vzhledem k tomu jsem také vystudovala k angli� tin�  na vysoké škole i 
ten d� jepis. Ráda jsem m� la i t� locvik. Ale co jsem nem� la ráda, to byla matika, fyzika, chemie a 
tak…Tohle opravdu ne… �  
 
Odkud pocházíte? 
Pocházím z Prost� jovska, z takového malého m� ste� ka. 
 
 
 

Kde jste u� ila p� ed Moravským gymnáziem? 
Já jsem u� ila na jazykové škole v Olomouci, t� i 
roky vícemén�  „dosp� láky". U� ila jsem 
angli� tinu ve firmách, školách a dou� ovala 
studenty soukrom� . Od 8 do 15 let studenty a pak 
hlavn�  dosp� lé. 
 
Jak se Vám tady líbí a jak jste tady 
spokojená? 
Spokojená ur� it�  jsem, proto�e „moje práce, 
moje hobby." Tak�e spokojenost bych �ekla, �e 
je maximální.  
 
Jak vycházíte s profesory? P� ece jenom je to 
celkov�  nový kolektiv... 
Práv�  profesorský tým je úpln�  báje� ný, krom�  
jiného samoz�ejm� , ur� it�  v tomto sm� ru jsem 
spokojená.  
 
Sama jste se u� ila angli� tinu n� kde v 
zahrani� í?  
V zahrani� í jsem byla na pobytech, ale �e bych 
tam byla t�eba p� l roku, to rozhodn�  ne. Ale na 
vysoké škole jsme byli ve vyšších ro� nících 
u� eni pouze rodilými mluv� ími.  
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Jakou hudbu posloucháte, jaký typ hudby se Vám líbí? A co vá�ná hudba? 
Poslouchám jakýkoliv styl hudby, pokud ta hudba je pro m�  poslouchatelná, tak je pro m�  dobrá. 
Mám ráda rock, poslechnu si ráda i popovou píse� . Hraji ve folklorním souboru, tak�e i folklor 
mi n� co �íká. A vá�ná hudba, pro�  ne? �  
 
Jaké sledujete filmy, nebo seriály? 
Hlavn�  seriály – detektivky. To je moje. Vra�dy v Midsomeru. 
 
Jste v�� ící? 
Nejsem ateista, ale neztoto�� uji se s �ádnou církví a podobn� . V�� ím v n� jakou vyšší moc a sílu, 
ale n� jak ji nepojmenovávám. 
 
Máte n� jaký sen, který jste si ješt�  nesplnila a cht� la byste si ho splnit v nejbli�ší dob� ? 
    Mým snem bylo v�dy mít rodinu, tak�e ur� it�  by to byla rodina. Mít bará� ek se zahradou. To 
se snad za� íná u� te�  realizovat. No a dalším mým snem je n� jaká ta dovolená. Nap�íklad Nový 
Zéland. 
 
Jsou zem� , kam byste se cht� la podívat? 
Tak ur� it�  m�  láká ten Nový Zéland, Island a státy na severu Evropy.  
 

(Paní profesorce Svatav�  Nepo�itkové d� kuje za rozhovor Magdaléna Klanicová, kvarta) 
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Podle mého názoru z� stává situace st�etu r� zných kultur v � esku i nadále ne�ešitelná.  
Problémy st�etu menšiny Rom�  s ob� any neromského p� vodu vychází hlavn�  z velké 

odlišnosti obou kultur. Nem� �eme �íci, �e n� která ze stran je horší, proto�e to by byl na ob�  
strany rasismus. 

Nicmén�  nem� �eme se zárove�  tvá�it, �e k ni� emu nedochází, proto�e problémy tu 
prokazateln�  nastávají. 

U� jen p�íklady v médiích, kdy radikální skupina plánovan�  vhodí zápalnou láhev do místa, 
kde p�ebývají Romové, nebo skupina Rom�  vtrhne do restaurace a za� ne ohro�ovat a napadat 
hosty podniku ma� etami. 

K tomuto bych mohl p� ipojit i spoustu vlastních neblahých zkušeností. 
Ale jak tyto problémy racionáln�  �ešit?  
Historie nám napovídá, �e jakékoliv radikální �ešení rasových nebo nábo�enských odlišností 

vede v� tšinou k válce nebo genocid� . 
Podle mého  
Mín� ní je to hlavn�  z toho d� vodu, �e se tyto problémy bojíme �ešit. 
Nicmén�  pokud zachováme pasivní postoj, situace se nejspíš bude stále zhoršovat. 
Já jako st�edoškolák musím p�iznat, �e ve své mí�e chápání v� ci nemohu najít �ádné �ešení, 

které by bylo p�ijatelné pro ob�  strany. 
Avšak moderní rozvoj v� d jako je sociologie, psychologie a jiné, by nám snad mohl 

v budoucnu nabídnout východisko. 
Doufám, �e nám v� da pom� �e vy�ešit to, co jsme zatím v historii nedokázali bez utla� ování a 

nevole jedné ze stran, nebo�  pevn�  v�� ím, �e u� jsme na tuto úrove�  civilizovanosti, ji� dosáhli. 
Sebastian Plachý 

 
Tolerance je široký pojem, m� �ete projevovat ur� itou toleranci nejen k cizím názor� m, 

kulturám, ale i sami k sob� . 
N� kdo jí má více, n� kdo mén� . Ani jedno není ideální. Jak se tedy pohybovat v mezích 

pochopení a p�ijímání cizích názor�  a zvyk� , i s tím, �e si zachováte a dovedete prosadit ty svoje 
vlastní? 

Nikdy se nezavd�� íte všem, a chce to i jistou dávku asertivity.  
Tolerance je pro m�  pochopení, vcít� ní se do druhého, ale má jisté meze. Nikdy by jí nem� lo 

být moc, jinak ji ostatní mohou zneu�ívat. 
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Za dobrotu na �ebrotu? I v tom bude n� co pravdy. 
Myslím si, �e je vhodné dr�et se zlaté st�ední cesty, a to u� od za� átku. 
Co se tý� e tolerance kulturní, není to v� bec snadné. Ka�dý máme své normy a zvyklosti. St�et 

odlišných kultur m� �e být problémový. 
Tolerance by však m� la být v�dy na obou stranách. Op� t však má své limity, které by nem� ly 

být porušeny. 
Jakmile se jednou poruší, nebude to naposledy a s tím míra pochopení nadobro klesá a p�enáší 

se výchovou i do ostatních generací. 
Aneta Kotková 

 

" ������������%�%�������
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	&���������%���������	���% ��" ������������%�%�������
	&���������%���������	���% ������
Ne� um na to celej den, zdegeneruje ti to mozek, pravil Bruce Willis ve známém filmu Pátý 

element své švidrající ko� ce, kdy� zaujat�  sledovala televizi a ignorovala okolí. Kdy� tento 
p�ípad p�evedeme na dnešní mláde�, je rozsah degenerujících podn� t�  rozší�en od televize p�es 
internetové servery a masmédia a� po tu nejhorší skupinu ze všech – vrstevníky. 

P�iznejme si, �e kdo dnes jakkoliv vy� nívá z davu, je odsouzen. Stádo jej bu�  se�ere za�iva, 
nebo odvrhne. Jedinec, na n� ho� se náhle svalí nenávist spole� nosti, je zmaten. Nikdo mu ne�ekl, 
�e jeho názor je špatný, vyslovil jej a te�  jsou mu odm� nou padající kameny. A tak se brání, 
obhajuje, smutní… a p�edevším se za� ne m� nit. K obrazu, který spole� nost pova�uje za 
dokonalý. P�etva�uje se, nep�emýšlí, tup�  jde s davem, a� se jeho názory zcela zdeformují. Neví, 
kdo je, ani kým d�íve byl. A kdy� se objeví další vy� nívající jedinec, je mezi prvními, kdo po 
vyvrhelovi hodí kamenem. Co kdyby si ostatní vzpomn� li, �e byl d�íve také takový? 

Ko� ka Bruce Willise si ponau� ení k srdci nevzala a rodi� e u svých d� tí s tímto p�ístupem také 
moc nezabodují. Ale po�ád mohou své ratolesti vštípit jednu podstatnou v� c: „Mít vlastní názor 
není zlo� in.“ 

Silvie Randulová 
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Na úvod tohoto krátkého pojednání si zkusme polo�it otázku, kde se v� bec vzal název 

Morava?  Historické prameny uvádí, �e pojmenování této oblasti pochází od latinizované podoby 
Marus u � ímského historika Tacita ( kolem roku 100 n.l.). Jeho ko�eny jsou však daleko starší a 
pravd� podobn�  se odvíjí od indoevropských základ�  – mar – velká voda, vodní plocha � i 
rozvodn� ná �eka. Germánské kmeny na p�elomu letopo� tu k základu slova p�idaly svoje slovo 
pro vodu (gótsky Ahwa, podobn�  i latinsky aqua) a vznikl název Mar-ahwa, z n� j potom 
staron� mecky Maraha a slovansky Morava. 

P�íb� h této historické zem�  za� íná ji� v prav� ku, zlatá éra jejích d� jin byla napsána v 9. století 
v dob�  Velkomoravské �íše. P�emyslovci a Lucemburkové zde zakládají ve 13.-14. století mnoho 
královských m� st. Ze všech sv� tových stran sem n� kolikrát vpadnou hordy cizích vojsk a 
spoluvytvá�í tak d� jiny tohoto území. Vydejme se tedy na cestu nap�í�  d� jinami Moravy. 
Za� n� me u paleolitu (starší doby kamenné). 

P�edstavme si, �e se nalézáme p�ed 700 tisíci lety v období tzv. staršího paleolitu (1.000.000 
- 250.000 p�.n.l. ) na brn� nském pahorku, který se dnes nazývá Stránská skála. Krajina je hust�  
zalesn� ná, �ijí zde drobní hlodavci, ale i kon� , lesní sloni, nosoro�ci, jeskynní medv� di a 
šavlozubí tyg�i. Hejna vodních prapták�  signalizují blízkost vodního toku. Setkáváme se zde 
s naším dávným p�edkem, � lov� kem vzp�ímeným (latinsky Homo erectus). Podobné lokality 
najdeme také v Brn�  na � erveném kopci nebo v okolí obce P�ibice. Charakteristické pro toto 
období jsou nástroje vyráb� né z valoun�  – p� stní klíny a seká� e. Tyto nástroje se nalézají 
ve št� rkových naplaveninách nap�. v Brn� -�idenicích nebo v Mušov� . 

V Moravském krasu u m� ste� ka Sloup se nachází jeskyn�  K� lna. Ji� první objevy prokázaly, 
�e se v K� ln�  zdr�oval � lov� k rozumný (Homo sapiens) a � lov� k neandertálský (Homo 
neanderthalensis ). Tyto druhy �ily ve st� edním paleolitu (250.000 - 40.000 p�.n.l.).  V celé 
Evrop�  se tehdy velmi ochladilo, nastala doba ledová. Lidé hledali úkryt p�ed chladem a jeskyn�  
K� lna jejich po�adavek spl� ovala. Lovili p�edevším polární lišky a drobné hlodavce. Pou�ívali 
r� zná kamenná rydla, drásadla a škrabadla. Velké mno�ství kamenné industrie se nalézá nedaleko 
� erné Hory v Bo�itov� , povrchové nálezy pochází i z Mokré u Brna, Horákova, a brn� nských 
Ob�an. 

Neandertálec, jen� jako první poh�bíval své mrtvé, postupem � asu vyhynul a vyst� ídal ho 
� lov� k dnešního typu (Homo sapiens sapiens), který se poprvé objevuje v mladším paleolitu 
(40.000 – 8.000 p�.n.l.). Ten u� lovil v� tší zví�ata dokonce i mamuty. Proto tohoto � lov� ka známe 
pod názvem „lovec mamut� “. Byl prvním um� lcem v d� jinách, je autorem rytin na kostech, 
jeskynních maleb a sošek �en tzv. venuší, které p�edstavovaly kult matky. Symbolem 
moravského prav� ku je soška z pálené hlíny - V� stonická venuše. Zajímavá je i rytá kresba na 
zlomku mamutího klu, která podle n� kterých odborník�  p�edstavuje jakousi první mapu 
zachycující Pavlovské kopce.  Mladší paleolit je obdobím, které dalo sv� tu termíny jako 
bohunicien, pavlovien, tišnovien – podle lokalit s nálezy charakteristického zp� sobu opracování 
kamene. Jsou to u� velmi p�esn�  opracované nástroje a zejména � epelky. K výrob�  nástroj�  je 
v tomto období také vyu�ívána kost, parohovina a d�evo.  
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Mezolit (st�ední doba kamenná, 8000 – 5300 p�.n.l.) se vyzna� uje jen malým mno�stvím 
nález� , proto�e Morava byla vzhledem ke sprašové lesní a parkové vegetaci osídlena velmi �ídce. 
Jedná se o dobu, kdy se lidé usazují na jednom míst� , zvlášt�  v okolí �ek, a jejich spole� níkem se 
stává pes. Mezi d� le�itá moravská nalezišt�  pat�í vina�ská vesnice Šakvice. Je to doba, která tvo�í 
most mezi p�isvojovacím (sb� r, lov) a výrobním hospodá�stvím (objev zem� d� lství).       

Tipy na výlet:  
Zajímavá je expozice v pavilonu Anthropos, která se orientuje na vývoj � lov� ka a jeho rané 

d� jiny. Rozhodn�  se vyplatí navštívit i jednotlivá archeologická nalezišt� .  V P�edmostí u P�erova 
vás „Po stopách lovc�  mamut� “ provede nau� ná stezka. Archeologové zde p�i výzkumu objevili 
více ne� dv�  tuny mamutích kostí.  V malebných Dolních V� stonicích najdete na nám� stí malé 
muzeum prezentující zdejší výzkumy Karla Absolona a další zajímavé nálezy. 

 
                                                                                      Jakub K� í� 1. B.          

 
 
 
 

  
 

  
ilustra� ní fotografie ze stránek http://www.mzm.cz/pavilonanthropos 
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Le�ím na velké m� kké v� ci se svou v� tší kamarádkou celý den. Ve� er na m�  dopadne tvrdá v� c a 
hrozn�  sebou vrtí a chrápe. Ráno zase odejde. Pak ale p�ijde a hodí m�  do velké duté krabice. 
Za� ne se napoušt� t voda a krabice sebou za� ne házet. Po asi dvou hodinách utrpení m�  vytáhnou 
ven a najednou se mi n� co zakousne do rohu, a tak visím na dlouhém provazu, který se táhne p�es 
celou místnost. A� jsem suchý, skon� ím zase na m� kké v� ci. Jsem � istší a vo� av� jší, ale ve� er 
m�  zase tvrdá v� c zválí. A tak to jde po�ád dokola. M� j �ivot není �ádné pe�í� ko.  

(Adéla Pokorná, prima) 
 
Jsem kulatý, �lutý, sportovci m�  pou�ívají ke h�e. Umím skákat, kutálet se, létám vzduchem jako 
ptá� ek a pak v�dycky dopadnu tvrd�  na zem.  Dostávám údery - � ím tvrdší, tím lepší.  Jsem rád, 
kdy� se do m�  správn�  trefují, i kdy� n� kdy skon� ím v síti nebo mimo h�išt� . Nejlépe se cítím po 
posledním vít� zném úderu, to m�  pak sportovci radostn�  odpálí, doletím a� mezi diváky a ten, 
který m�  chytí, schová si m�  jako trofej. V� tšinou však m�  sportovci po zápase ulo�í do tašky, 
kde odpo� ívám a t� ším se na další hru. 

(David Sedlá� , prima) 
 
Byla jsem stísn� ná se svým dvoj� etem ve tm� . Pak m�  vytáhli na sv� tlo, zapíchli m�  do n�� eho 
m� kkého a tak m�  rozd� lili od mého identicky stejného dvoj� ete. Ješt�  ten ve� er m�  dali i s mým 
dvoj� etem do ozdobené krabice, kde jsem vid� la mnoho svých sester. To jsem nev� d� la,  �e se 
tento cyklus bude ješt�  mnohokrát opakovat. 

(Emma Barickmanová, prima) 
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Od svých rodi��  vím, �e d�íve se mnohem více � etlo, ne� se tomu v� nuje dnešní mláde�. 
Mohu to vid� t i na jejich bohatých knihovnách. Samoz�ejm� , �e si nemohli koupit 

z finan� ních i prostorových d� vod�  všechny knihy, které by cht� li. Proto m� li pr� kazky do 
knihovny, aby byl výb� r � etby co nejširší. Jsem stejná jako oni? A co moji vrstevníci? Myslím si, 
�e v� tšina z nich dává p�ed � etbou p�ednost film� m na internetu, � asto pochybného obsahu i 
úrovn�  zfilmování.  

Kdy� si chci navodit p�íjemnou náladu, vyberu si na doporu� ení n� jakou knihu, sednu si na 
oblíbené míste� ko a pono�ím se do stránek. D� le�itý je obsah, který � asto pomáhá utvá�et 
charakter a názory � lov� ka, ztvár� uje situace, jak hrdinové za ur� itých okolností jednají, a tím 
nep�ímo ovliv� uje naše chování. Kdy� � tu knihu, mohu nechat p� sobit fantazii, jak postavy 
vypadají, jak jsou oble� eny, jaká gesta d� lají, jak se tvá�í, jak vypadá prost�edí, ve kterém se 
pohybují … Zfilmovaná podoba díla nás podle mého názoru o fantazii ochuzuje. Postavu z knihy 
si spojíme s ur� itým hercem nebo here� kou a naší p�edstavivostí je konec. Také prost�edí, v n� m� 
se d� j odehrává, nemusí p�esn�  odpovídat autorovu popisu. Ne ka�dé zfilmování románu nebo 
povídky bývá zcela zda�ilé.  

Rozhodn�  je p�íjemn� jší sed� t s knihou nap�íklad v zim�  u šálku � aje, moci si ud� lat pauzu, 
kdy chceme, abychom o d� ji i postavách mohli libovoln�  dlouho p�emýšlet. Kdy� sedíme p�ed 
obrazovkou, d� j rychle prob� hne kolem nás a v� tšinou za krátkou dobu je dojem pry� . � etba trvá 
mnohem déle, tak�e jsem p�esv� d� ena, �e také uva�ování o zachycených problémech v nás 
setrvává hloub� ji a déle. 

Podle toho, co jsem zatím napsala, by se mohlo zdát, �e jsem proti zfilmovaným knihám. 
Není tomu tak. P� kn�  ud� laný film v � lov� ku vzbudí touhu p�e� íst si p�edlohu, tedy literární dílo, 
aby mohl posoudit, jak se ho filmovým tv� rc� m poda�ilo vystihnout.  

Záv� rem bych cht� la uvést, �e dob�e napsaná kniha i dob�e ud� laný film mají svou hodnotu, 
vzájemn�  se mohou dopl� ovat a naše dojmy umoc� ovat. Hodnotná kniha i film v nás zanechají 
nezapomenutelný zá�itek. 

 
(Liana Pr� šová, 1. B)  
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